
V E R S L A G 

STUDIEREIS LANGS GECOMBINEERDE MBR/CONVENTIONELE 
ZUIVERING EN ZUIVERING MET HERGEBRUIK EFFLUENT 

Vlaanderen schiet 
vooruit op afvalwater
zuiveringsgebied 
De medewerkers van de sectie Gezondheidstechmek van de TU Delft die zich bezig houden met afval

waterzuivering maken jaarlijks een studiereis naar één van de EU-landen. Deze traditie dateert van 

195151,toen Scandinavie het doel van de eerste studiereis was. In de volgendejaren werden achtereen

volgens Frankrijk, Engeland en Duitsland met een bezoek vereerd. In een sessie van één dagdeel wor

den de bezigheden van de bezoekers en degastheren gepresenteerd. Een aantal keren heeft ditgeleid 

tot reguliere contacten en zelfs een samenwerkingsproject. Ditjaar was België, of beter gezegd Vlaan

deren, aan de beurt. Op 26, zy en z8 mei bezochten zeven medewerkers van de sectie Gezondheids-

tcchniek de universiteit van Gent, Aqttajïn, Vito, de rwzi Torreele en het pas opgerichte TNAV. 

De delegatie uit Delft werd ontvangen 

door Peter van Rolleghem die enthousiast 

uit de doeken deed wat de bezigheden zijn 

van zijn Biomath-groep. Deze beweegt zich 

op een breed terrein, dat zich uitstrekt van 

de modellering van oppervlaktewaterkwali

teit en de modellering van rwzi's tot studies 

naar de kristallisatie van chocolade. Met 

name vanuit het onderzoek naar riolering 

dat op de TU Delft plaatsvindt, kon inhou

delijk gediscussieerd worden. Ter afsluiting 

gaf Hans Korving een uitgebreide presenta

tie over de rol van onzekerheden bij model

lering van riolen, waarin hij inging op de 

wiskundige en statistische technieken die in 

zijn onderzoek gebruikt worden. Dit bleek 

goed aan te sluiten bij de werkzaamheden 

van Biomath. 

Op de eerste dag bleek dat Vlaanderen 

niet slechts voor de rijken een belastingpara

dijs is: ook onderzoekers profiteren van het 

gunstige belastingklimaat. Van de salaris

kosten voor onderzoekers hoeft weinig 

belasting afgedragen te worden, zodat tegen 

relatief lage kosten de onderzoekers een 

prima salaris geboden kan worden. 

Aquafin 
Op de tweede dag voerde de reis naar het 

Aquafm-kantoor in Aartselaar, waar de 

Nederlanders ontvangen werden door Chris 

Thoeye. Het Aquafin is in Vlaanderen ver

antwoordelijk voor het ontwerp, de bouw en 

het beheer van afvalwaterzuiveringen. Met 

deze brede taakomschrijving is Aquafin 

geïnteresseerd in nieuwe zuiveringstechnie

ken en heeft daarom gedurende een aantal 

jaren proefonderzoek gedaan met de mem-

braanbioreactor. Wouter DeWilde liet in zijn 

presentatie zien dat ook bij deze nieuwe 

techniek zorgvuldig onderzocht moet wor

den of de voordelen opwegen tegen de nade

len. Hij waarschuwde voor te hoge verwach

tingen en vermoedt dat slechts in heel 

bijzondere gevallen de balans zal doorslaan 

in het voordeel van MBR. Ter illustratie 

werd de rwzi Schilde gepresenteerd waar een 

bestaande zuivering uitgebreid wordt tot 

een zogeheten hybride zuivering waarin 

conventionele zuivering en MBR naast 

elkaar toegepast worden. 

Vito 
's Middags werd een bezoek gebracht 

aan het Vito in Mol. Het Vito houdt zich 

vanuit de proces-, milieu- en materiaaltech

nologie bezig met membranen. De mem

braanactiviteiten van het Vito bleken prima 

aan te sluiten bij het onderzoek naar vervui

ling van membranen dat door de TU Delft 

uitgevoerd wordt. Interessant was de nieuwe 

besturingssoftware waarmee online ver

schillende vervuilingsparameters kunnen 

worden gemeten. Ook wordt op pilotschaal 

veel onderzoek gedaan naar de behandeling 

van verschillende afvalwaterstromen. Daar

naast wordt veel werk verricht op het gebied 

van membraanmaterialen en hun relatie tot 

vervuilende en scheidende eigenschappen. 

Dat het Vito niet slechts de afvalwater

en drinkwatermarkt bedient, moge blijken 

uit hun betrokkenheid bij een ruimtevaart

project. Hierin wordt onderzocht hoe op 

microschaal een alternatief systeem ontwik

keld kan worden waarmee water en voe

dingsstoffen optimaal (her)gebruikt kunnen 

worden in bijvoorbeeld een ruimtesonde. 

Emmanuel van Houttegeejt uitleg bij de microjiltratie. Heleen de Wevergeejt uitleg bij een proefopstelling van het Vito. 
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Momenteel wordt gewerkt aan toepassing 
van een MBR. Het bezoek werd afgesloten 
met de bezichtiging van de labfaciliteiten 
onder leiding van de heer Doyen. 

Rwzi Torreele 
Voor woensdagmorgen stond een bezoek 

aan de rwzi Torreele op het programma. 
Deze zuivering is sinds eenjaar voorzien van 
een nageschakelde effluentfiltratie met 
membranen. Na een microfiltratie wordt het 
effluent gezuiverd met omgekeerde osmose. 
Vervolgens wordt het water geïnfiltreerd in 
de duinen en verder gezuiverd tot drink
water. Een bijzonderheid is dat het effluent 
van de omgekeerde osmose wordt opge-
mengd met tien procent microfiltraat. Om 
problemen met pathogenen en nagroei te 
voorkomen wordt dit mengsel met UV 
gedesinfecteerd. 

Gastheer Emmanuel van Houtte ver
trouwde het gezelschap toe dat zich een aan
tal onvoorziene kostenposten aangediend 
heeft. Zo moet betaald worden voor de 
lozing van het concentraat en de onttrek
king van grondwarer. Hierdoor is de 
bedrijfsvoering van deze manier van zuive
ren behoorlijk duurder geworden dan aan
vankelijk geraamd was. Daarom zal in de 
toekomst getracht worden om in eigen 
beheer het concentraat te behandelen. 

TNAV 
De studiereis werd afgesloten met een 

bezoek aan het onlangs opgericht Thema
tisch Netwerk Afvalwaterzuiveringtechnolo
gie in Vlaanderen (TNAV). In dit netwerk 
heeft een elftal bedrijven zitting die werk
zaam zijn op het gebied van met name 
industriële waterzuivering. De voorzitter 
van het TNAV, Luc Geuens, is werkzaam bij 
de Technische Hogeschool in Antwerpen. 
Het TNAV richt zich op het uitwisselen van 
kennis, het voorbereiden en indienen van 
onderzoeksprojecten. Het TNAV zal een via 
internet toegankelijk databestand aanleg
gen, workshops organiseren en een nieuws
brief uitgeven. Na de inleidende presentaties 
werden de labfaciliteiten van de Hogeschool 
Antwerpen bezocht. 

Het blijkt dat onze zuiderburen voor een 
belangrijk deel te kampen hebben met 
dezelfde problematiek als wij. Het is daarbij 
interessant om te zien dat in twee gevallen 
de Vlamingen gewoon datgene dóen waar in 
Nederland tot nu toe voornamelijk over 
gepraat werd: de hybride MBR-conventione-
le rwzi Schilde en het effluent-hergebruik 
op rwzi Torreele. Kunnen we hiervan iets 
leren? f 

Herman Evenblij 

VERSLAG 

KORT ONDERZOEK IN ZWEDEN VAN STUDENTEN FACULTEIT 
BOUWKUNDE TU DELFT 

Regenwatersystemen in 
een stad: duurzaam en 
visueel aantrekkelijk 
'God created the world, but the Dutch maàe Holland'. Een al oudgezegde maar nog steeds van 
toepassing. Nog steeds zijn wc bezig het water ingocde banen te leiden. Eén van de problemen, waar
van de oplossingen nog in ontwikkeling zijn, is het inpassen van een duurzaam regenwatersysteem in 
de stedelijke omgeving. In Nederland zijn inmiddels enkele voorbeelden te zien, die op internationaal 
niveau redelijk vooruitstrevend zijn. Twee studenten van de/aculteit Bouwkunde van de TU Delft 
gingen op onderzoek uit inZweden. Dat land werkt bijvoorbeeld ook al hard aan regenwatersystemen. 

Nederland heeft een tijke historie als het 
gaat om het beheren van het watet. De vele 
polders en droogmakerijen zijn daar een 
mooi voorbeeld van. Maar ook bij de inrich
ting van de steden speelde de afwatering een 
belangrijke rol. De stadsarchitect Rose laat 
in zijn waterproject voor Rotterdam uit de 
19e eeuw zien dat het waterhuishouding
systeem behalve een civieltechnische infra-
sttuctuur ook esthetische kwaliteiten bezit. 
Rose ontwierp een stelsel van watersingels 
en stoomgemalen die zowel de grondwater-
stand controleerde als de kwaliteit van de 
openbare ruimte vergrootte. Halverwege de 
20e eeuw werden de technische mogelijkhe
den zo groot dat weinig rekening meer hoef
de te worden gehouden met de natuurlijke 
omstandigheden om een goed functione
rend regenwaterafvoersysteem te verkrijgen. 
Het regenwater werd zo snel mogelijk afge

voerd via de riolering. De benadering van het 
watetsysteem was zogezegd defensief waar
bij gekozen werd voor technische oplossin
gen met het bouwen van dijken en het weg
pompen van het water. Tegenwoordig blijkt 
dat dit systeem niet afdoende is. In het ste
delijk gebied kan de riolering de stortbuien 
niet meer verwerken met als gevolg straten 
die blank staan en kelders die vollopen. Een 
nieuw beleid waarbij het watersysteem meer 
integraal benadert wordt, moet deze proble
men verhelpen. Tot dit nieuwe beleid 
behoott de toepassing van de drietrapsstra-
tegie: vasthouden, bergen en dan afvoeren. 

Nieuw beleid betekent nieuwe kansen 
voor de integratie van civiel technische 
oplossingen met het stedelijke ontwerp. Het 
Morrapark in Drachten is één van de eerste 
voorbeelden van een wijk waarin het (open) 
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